



From **GREZ-DOICEAU**  
to **WISCONSIN**

Mary A. DEFNET  
Jean DUCAT  
Thierry EGGERICKX  
Michel POULAIN

SPC

F  
590  
W35  
F76  
1986  
C.2

BELGIAN AMERICAN  
HERITAGE

DÉPARTEMENT DE DÉMOGRAPHIE  
UNIVERSITÉ CATHOLIQUE DE LOUVAIN

## **How did the Belgian American Heritage association begin ?**

Since 1983, thanks to Belgo-American collaboration, researchers on both sides of the Atlantic have received encouraging results. It was decided to gather those volunteers and create an association. Since our goals are to keep intact a moral heritage, our association was named «Belgian American Heritage».

Our main purposes are to be sensitive to the memories of the emigration of a great number of people, to invite those interested to maintain socio-cultural relations with the descendants of the pioneers, to link the regions touched by the emigration, and to create committees uniting the local skills. These committees already exist in Belgium, Illinois, Pennsylvania, and Wisconsin.. The dynamics of these group members is sustained by inner sentiments of affection and respect toward the ancestral communities.

For a dozen years, groups of Americans of Walloon origin, wishing to return to the land of their grand parents, have realized their dreams; some with a club, of which the oldest is the Peninsula Belgian-American Club of Wisconsin, and the newest is the Belgian American Heritage Society of Illinois.

In turn, the families in Belgium who welcomed friends and cousins, have created a club, the Wallonie-Wisconsin Société, to make return visits to their American cousins. At the occasion of these intercontinental trips, each participant has discovered a piece of important history in this luggage, such as reproductions of old documents concerning his Belgian Heritage.

### **L'association «Belgian American Heritage»**

Compte tenu des résultats encourageants obtenus grâce à la collaboration établie depuis 1983 entre des chercheurs américains et belges, il fut décidé de regrouper les bonnes volontés jusque là dispersées. Puisque les uns et les autres souhaitaient travailler à la sauvegarde d'un certain héritage moral commun, l'association s'appelle «Belgian American Heritage». Voici les buts contenus dans ses statuts :

- sensibiliser aux mémoires de l'émigration belge un plus grand nombre de personnes,
- inviter celles-ci à maintenir des relations socio-culturelles avec les descendants des pionniers,
- mettre en place dans les régions touchées par l'émigration et l'immigration des comités-relais réunissant les compétences locales.

Des comités existent actuellement en Belgique, en Illinois, en Pennsylvanie et au Wisconsin.

Dans ces comités, le dynamisme des membres est soutenu par des sentiments innés d'affection et de respect envers la patrie des ancêtres communs. Il faut savoir que depuis une dizaine d'années, des groupes d'Américains d'origine wallonne désireux de renouer avec la terre de leurs grands-parents ont réalisé leur rêve, soit à titre individuel soit avec un club dont le plus ancien est pour le Wisconsin le «Peninsula Belgian American Club» et le plus récent est pour l'Illinois le «Belgian American Heritage».

A leur tour, les familles d'accueil en Belgique, parents et amis, ont créé un club «Wallonie-Wisconsin» afin de rendre visite à leurs cousins américains. A l'occasion de ces voyages intercontinentaux, chaque participant se découvre une âme d'historien emportant dans ses valises des reproductions de documents anciens concernant le Belgian Heritage.